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En temps de desmemoriament 
com els d’avui, potser convé 
recordar el que ens ha passat 
els últims trenta-tres anys en 
les relacions d’Andorra amb les 
institucions europees amb seu a 
Brussel·les. Ja d’entrada vull dir 
que estic convençut que no ens 
ha anat pas malament.

El desembre de l’any 1989 el 
cap de Govern Josep Pintat ru-
bricava a Brussel·les l’acord co-
mercial amb la Comunitat Eco-
nòmica Europea que sis mesos 
després, el juny del 1990, el cap 
de Govern Òscar Ribas signava a 
Luxemburg –amb la presidenta 
de torn del Consell Europeu– i 
a Brussel·les, amb el comissari 
Abel Matutes.

Un any després, el dia 1 de 
juliol del 1991, entrava en apli-
cació l’acord comercial. Andorra 
suprimia la taxa de consum i 
s’implantava la nova imposició 
indirecta: l’Impost General Indi-
recte (IGI).

L’aplicació de l’acord comer-
cial amb la Comunitat Europea, 
amb l’adaptació d’Andorra a les 
normes duaneres europees fou 
per mi, com a responsable de ges-
tionar les Finances del Govern, 
una extraordinària experiència.

L’equip directiu de la Duana 
va preparar la substitució de 
l’impost, conegut aleshores com 
la taxa de consum, que l’acord 
comercial amb la Comunitat 
Econòmica Europea obligava a 
eliminar.

Alhora el nou procediment 
d’importació dels productes 
inscrits als capítols 25 al 97 del 
sistema harmonitzat europeu 
de designació de mercaderies 
va comportar que Andorra po-

gués aconseguir nous ingressos 
tributaris, en rebre una partici-
pació de la recaptació de la taxa 
exterior comunitària (TDC). Era 
la taxa que la Comunitat Eu-
ropea imposava als productes 
procedents de països tercers per 
autoritzar la seva posta en lliu-
re pràctica dins la Unió duanera 
comunitària, a la qual Andorra 
quedà integrada el dia 1 de juliol 
del 1991.

Hi havia, dins i fora del país, 
qui dubtava de la capacitat an-
dorrana per assumir i aplicar 

aquella nova organització dua-
nera adaptada a les normes du-
aneres europees.

L’acord duaner va funcionar 
i continua funcionant satisfac-
tòriament. La nostra duana va 
estar aquell difícil any 1991 a 
l’alçada. Ho van fer bé. I conti-
nuen fent-ho bé.

I ara, 33 anys després, quan 
escolto discursos i declaracions 
contràries a un acord d’asso-
ciació amb la UE per defensar 
la sobirania andorrana, he de 
recordar a aquests abrandats 
sobiranistes, defensors d’un no 
radical a l’embrancament amb 
Europa, que d’ençà del mes de 
juliol del 1991 Andorra està 
aplicant bona part de la norma-
tiva duanera europea a plena sa-
tisfacció dels nostres operadors 
econòmics.

Andorra, amb governs de 
diferents tonalitats polítiques, 
ha continuat caminant amb 
ferma decisió cap a un millor 
embrancament amb Europa.

L’acord de cooperació i la 
decisió del Consell de la UE 
relativa al passatge dels andor-
rans a les fronteres exteriors 
de la UE, l’any 2004, el govern 
de Marc Forné, van perme-
tre reforçar els nivells de col-
laboració amb Europa.

En la mateixa línia d’acos-
tament a la UE va continuar 
el cap de Govern Albert Pintat 
entre el 2006 i el 2009, amb 
una gran aportació al Tractat 
de Lisboa la declaració annexa 
a l’article 8 del qual establia: 
“La Unió tindrà en compte la 
situació dels països de petita 
dimensió territorial que man-
tenen amb ella relacions espe-
cífi ques de proximitat.”

En arribar al Govern, el maig 
del 2009, vam continuar i refor-
çar aquesta orientació. Vaig rei-
niciar, l’octubre del 2009, les ne-
gociacions per establir un acord 
monetari que havia demanat 
Marc Forné el juliol del 2003, i el 
text fou rubricat pel meu govern 
el 10 de febrer del 2011. Men-
trestant, el 5 de maig del 2010, 
vaig demanar a la UE avançar 
en l’establiment d’un acord per 
augmentar el nivell d’integració 
econòmica. Conseqüència di-
recta d’aquella sol·licitud foren 
les negociacions, iniciades el 18 
de març del 2015, per a l’esta-
bliment d’un acord d’associació 
que es van acabar el 6 de desem-
bre del 2023 a Brussel·les.

Estic convençut que aquest és 
el camí del futur.

Associar-nos amb Europa
Acabo de llegir que hi ha un 
problema amb un medicament 
que es diu Ozempic. La notícia 
diu que hi ha falta de submi-
nistrament a escala mundial 
perquè aquest medicament, re-
ceptat per a tractar la diabetis, 
s’ha posat de moda com a pro-
ducte per a aprimar-se. I quin 
és el problema? Que la gent que 
veritablement el necessita no el 
pot comprar. Per què? Perquè 
estem massa malacostumats a 
tractar els símptomes i els efec-
tes en lloc d’atacar les causes.

Conec una persona que té 
problemes de colesterol i en lloc 
de canviar la dieta, que és la ve-
ritable raó per la qual té aquests 
nivells de colesterol segons el 
diagnòstic mèdic, prefereix 
prendre una pastilla, amb tots 
els riscos que venen a conse-
qüència dels efectes secundaris. 
Ens estem tornant bojos?

No. Com a molt, ja ho estem 
fa estona. Perquè simplement 
vivim immersos en unes dinà-
miques autocomplaents que 
ens porten a suposar que la so-
lució a tots els nostres mals ve 
en dosis, petites o grans, dins 
d’un blíster. Per què?

Perquè així és molt més fàcil. 
Com quan donem les culpes a 
la falta de temps per no poder 
fer exercici, o a l’ansietat que no 
ens permet tenir la força de vo-
luntat que necessitem per can-
viar els hàbits que no ens fan 
bé. Llavors, busquem la beneïda 
pastilla, en aquest cas per apri-
mar-nos. I en el camí, ens tor-
nem vulnerables. Cada vegada 
més. Perquè perdem capacitats, 
d’acceptar certes coses, de tenir 
autocrítica, de tenir paciència...

En un món que gira a una 
velocitat frenètica, l’única cosa 

que contemplem són solucions 
ràpides, i si són instantànies, 
millor. Si fa falta, en algun mo-
ment ens asseurem a pensar si 
el que fem dia sí, dia també, és el 
que volíem o anhelàvem; si ens 
sentim realitzats; si hem pogut 
complir els nostres somnis, i 
una llarga llista d’etcèteres que 
no fa falta detallar, per la sen-
zilla raó que cadascun de nos-
altres en tenim una de pròpia, 
que difereix en els matisos, però 
que segurament comparteix la 
mateixa estructura bàsica: tro-
bar l’excusa perfecta. I després 
sortim corrent a comprar ex-
periències, com abraçar arbres 
i aquestes coses tan New Age i 
que sonen tan bé però que no 
ens nodreixen perquè, al cap i 
a la fi , estan plenes de paraules.

Aquestes paraules no són 
nostres, i com que venen de 

fora, no ens serveixen. Creiem 
que ens ajuden en el curt ter-
mini, però a llarg termini, i no 
tan llarg, es dilueixen com el 
sucre en el cafè. Aquest sucre 
que, per cert, és un dels mals 
més grans de la nostra soci-
etat i el que provoca un dels 
factors de risc cardiovascu-
lar associats a l’obesitat més 
importants ara mateix. Però 
podem estar contents, perquè 
existeix l’Ozempic. Que el ne-
cessiten els diabètics? Bé, no 
és culpa meva. És que aques-
tes modes...

El sucre al cafè
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El camí per consolidar el creixement i lluitar contra les desigualtats

Plaça del Poble El gong

Des del 1991 estem 
aplicant bona pat 
de la normativa 
duanera europea a 
plena satisfacció

Que els diabètics 
necessiten 
Ozempic!? No 
és culpa meva: 
aquestes modes...


